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rukopisù a zejména na semináøi uspoøádaném Loty�skou
národní knihovnou v Rize.

Na cestu digitalizace se chystá vykroèit i Ri�ská
mìstská knihovna; zatím jde o dílèí prezentaèní projekt,
ale i v tomto pøípadì projevila Národní knihovna ÈR
ochotu podìlit se o své know-how. Tak jako to ostatnì
uèinila i v jiných pøípadech, napøíklad pøi poskytování
konzultací a umo�òování stá�í nejen pro odborníky
z knihoven, ale i pro studující z na�ich i zahranièních
vysokých �kol, kteøí se chtìjí specializovat na digitální
zpøístupnìní vzácných dokumentù. I díky jejich aktivitì
po ukonèení studia se stáváme známými v øadì zemí svìta
nejen na úrovni národních knihoven.

Adolf Knoll

Ke slouèení Asociace knihoven ÈR a Svazu
knihovníkù a informaèních pracovníkù ÈR

Asociace knihoven ÈR (dále �AK�) má za sebou více
ne� pìtileté pùsobení, je� pøineslo mnoho u�iteèného.
Pøitom v�dy postupovala ve shodì, resp. ve spojenectví
se Svazem knihovníkù a informaèních pracovníkù ÈR
(dále �SKIP�). Oba spolky pojil velký prostor spoleèné-
ho zájmu a spoleèných cílù v oblasti zamìstnavatelských
zájmù. V tomto prostoru obì strany v�dy chápaly pøiro-
zenou opodstatnìnost a nutnost úzké spolupráce. Ta také
dobøe fungovala: v øadì situací a k øadì záva�ných a spo-
leèných témat se oba spolky dohodly, vydaly spoleèné
stanovisko, vystupovaly jedním hlasem. U� samotné pro-
jednávání a pøíprava stanovisek byla velmi èasto spoleè-
ná. Spoleèný postup v øadì pøípadù byl úèinný a úspì�ný.

Velkou úlohu v tom samozøejmì hrálo personální pro-
pojení a pøekrývání obou organizací. Vedle toho, �e vel-
ká vìt�ina èlenù AK byla souèasnì (korporativními) èle-
ny SKIP, bylo nìkolik kolegù osobnì zapojeno souèasnì
ve vedení obou (pøíp. více) spolkù. To je zpravidla u�i-
teèné pro spolupráci a vìci to jen pomáhá. Jim samotným
to v�ak pøiná�í èasto obtí�e: tìch nìkolik málo anga�ova-
ných lidí nese obrovské bøemeno kumulovaných funkcí,
tudí� odpovìdnost je soustøedìna jen na nì, jsou perma-
nentnì pøetí�ení a jejich síly se tøí�tí.

SKIP stejnì jako AK má zájmy a plní úkoly na poli
tzv. zamìstnavatelském. Jde o institucionální postavení
knihoven, knihovní zákon, katalog prací, a vùbec legisla-
tivu vztahující se k pùsobení knihoven. Jen to dosud ne-
bylo institucionálnì vyjádøeno ve struktuøe SKIP,
napø. formou speciální sekce. Její vytvoøení je jednou
z podmínek dohody o slouèení. Oprávnìnì se oèekává,
�e právì institucionální vyjádøení tohoto aspektu èinnosti
pomù�e k systematickému a intenzivnìj�ímu pøístupu
v teto oblasti.

Nezanedbatelná je okolnost, �e témìø v�ichni èlenové
AK jsou souèasnì èleny SKIP jako�to institucionální èle-
nové. Institucionálních èlenù SKIP je pøes 300 a tato sku-
pina pøirozenì inklinuje k hájení zamìstnavatelských záj-

mù. S ohledem na úèel a poslání této odborné a stavov-
ské organizace (Stanovy, èlánek II) to lze i pøedpokládat.
Nikdy z toho nenastal nìjaký problém typu støetu zájmù
apod. Pøíchodem AK do SKIP se tedy po této stránce de
facto nic nemìní.

S tím souvisí i otázka dal�ího zastoupení knihoven
v zamìstnavatelské èásti v radì hospodáøské a sociální
dohody (tzv. tripartity). SKIP kromì jiného také hájí a
bude hájit zamìstnavatelské zájmy a nahradí tak AK ja-
ko�to zamìstnavatelský svaz v Unii zamìstnavatelských
svazù � UZS (je to jedna z podmínek dohody o slouèení),
tedy i v tripartitì.

Pokud jde o èlenský pøíspìvek, ty knihovny, které ji�
jsou èleny SKIP, nebudou u� platit èlenský pøíspìvek AK
a budou nadále platit ji� jen èlenský pøíspìvek SKIP, a ty,
které dosud nejsou èleny SKIP a neodmítnou èlenství ve
SKIP, které jim nastává úèinností dohody o slouèení, bu-
dou novì platit èlenský pøíspìvek SKIP, ale nikoliv u�
èlenský pøíspìvek AK.

Ani pro SKIP nevzniknou obtí�e z toho, �e bude mu-
set platit pøíspìvek do UZS. Tyto dal�í náklady by mìly
být, za souèasné vý�e pøíspìvku do UZS, po tøi roky po-
kryty prostøedky, které budou pøevedeny z AK; jejich
pou�ití na tento úèel je jednou z podmínek dohody o slou-
èení.

Podmínky, které doprovázejí návrh na slouèení AK
se SKIP, jsou vtìleny do dohody, která byla pøipravována
s právní pomocí a projednávána s pøedsedou a
s výkonným výborem SKIP. Dohoda obsahuje zejména
tato ustanovení a závazky:

Dnem úèinnosti této dohody zaniká AK, její jmìní
vèetnì v�ech práv a povinností pøechází tímto dnem na
SKIP.

Dnem úèinnosti této dohody se èlenové AK stávají
institucionálními èleny SKIP. Touto dohodou není �ád-
ným zpùsobem dotèeno institucionální èlenství ve SKIP
tìch èlenù AK, kteøí pøed úèinností této dohody jsou ji�
institucionálními èleny SKIP.

SKIP se zavazuje, �e uèiní ve�keré potøebné kroky
k tomu, aby se stal èlenem UZS, aby tak mohly být sledo-
vány a plnìny cíle a pøedmìt èinnosti AK, dále �e
z finanèních prostøedkù, které pøebírá od AK, bude pøed-
nostnì hradit èlenský poplatek, který je podmínkou èlen-
ství v UZS, a koneènì �e ustaví zvlá�tní odborný orgán,
který bude naplòovat cíle a pøedmìt èinnosti AK (napø.
sekci). AK zajistí vedení a èinnost této sekce.

V dohodì je uvedeno konstatování o výsledku pøed-
bì�ného projednání slouèení AK se SKIP. Výkonný vý-
bor SKIP vyslovil pøedbì�ný souhlas s návrhem na slou-
èení a s podmínkami návrhu dohody na svém zasedání
dne 19.2.2002.

SKIP se kromì toho zavazuje, �e po úèinnosti této
dohody oznámí slouèení AK se SKIP (její zánik a pøe-
chod práv a povinností na SKIP) v�em stranám a subjek-
tùm, které v této souvislosti pøicházejí v úvahu. AK a SKIP
se zavazují uèinit ve�keré potøebné kroky k tomu, aby
slouèení probìhlo v souladu s pøíslu�nými právními pøed-
pisy a aby jím souèasnì nebyla nijak naru�ena èinnost
SKIP.
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Na své 5. øádné valné hromadì konané dne 30. 5. 2002
rozhodla AK ve smyslu èl. 11.1 Stanov o ukonèení èin-
nosti a zru�ení AK bez likvidace slouèením se SKIP (Ob-
èanský zákoník § 20j), a to za podmínek pøedbì�nì pro-
jednaných s výkonným výborem SKIP a stanovených
v návrhu dohody o slouèení � viz zápis a usnesení http://
www.nkp.cz/o_knihovnach/konsorcia/Obsah.htm.

Výkonný výbor SKIP projednal s koneènou platností
návrh dohody o slouèení s AK dne 20. 6. 2002 a tého�
dne byla dohoda obìma pøedsedy podepsána. Dohoda
vstoupila v úèinnost dnem 30. 6. 2002.

V. Balík, èervenec 2002

Deset konferencí Knihovny souèasnosti

Pøed pìti, sedmi lety jsme mohli sledovat v odborném
tisku diskusi o presti�i knihovnického oboru, nebo spí�e
postesknutí nad jeho nedoceòováním. Myslím, �e
s takovou diskusí bychom ji� dnes moc neuspìli. Máme
øadu nových budov knihoven (a to nejen v Brnì a
v Liberci), knihovní zákon, rozvojové projekty výzkumù,
granty, a máme také knihovnické konference Knihovny
souèasnosti. Ta leto�ní u� byla desátá.

Pøi hledání pojetí knihovnické stì�ejní akce jsme usi-
lovali o univerzálnost, která by se projevovala jak jejím
spoleèným poøadatelstvím, tak jejím obsahem, jen� by
nebyl zamìøen jen na nìkterý typ knihoven. Vedle novì
vzniklého Sdru�ení knihoven to byl tradièní Svaz knihov-
níkù a informaèních pracovníkù a o spolupoøadatelství
bylo po�ádáno i Ministerstvo kultury a jeho poradní or-
gán Ústøední knihovnická rada. I kdy� knihovnická èin-
nost je rozmanitá, bylo ji� v závìru první konference
v roce 1993 stanoveno na pøí�tì za nosné téma Slu�by
knihoven, které se ji� nikdy nemìnilo.
     Spoleèné poøadatelství profesních organizací dávalo
pøedpoklady k vysoké náv�tìvnosti. Spoleènì jsme ob-
jí�dìli vytipovaná místa na èesko-moravském pomezí a
první dva roèníky se konaly v Hradci Králové, v kulturním
zaøízení Aldis. Mìsto svými ubytovacími kapacitami sice
dostaèovalo pro 150 úèastníkù první konference, av�ak
technické problémy tohoto centra o rok pozdìji (hluènost
instalací jiných akcí v prùbìhu jednání) vedla ke zmìnì.
Pro tøetí roèník konference bylo vybráno �kolicí Junior
centrum v Seèi. Jde o úèelovì vybudovaný areál s uby-
tovacím pavilonem a� pro 400 úèastníkù, tøemi rozsáhlý-
mi uèebnami v jiném pavilonu (dvakrát pro 100 a jednou
pro 60 osob) a pavilonem s konferenèním sálem pro 300
osob a s jídelnami. Øekli bychom ideální pøedpoklady,
av�ak pøetrvávající nevýhodou stále je, �e prostøedí pavi-
lónù pøevá�nì odpovídá dobì vzniku pøed tøiceti lety a
právní restituèní problémy neinspirovaly provozovatele
tohoto centra k potøebným investicím.
     Konference pøitahuje zejména svým obsahem. Toho
si jsou poøadatelé vìdomi a náplò jednání je v�dy konci-

pována tak, aby témata pro plénum nebo  sekce byla v�dy
aktuální,  a myslím, �e nikdy nedalo velkou práci je sta-
novit. Podnìty jsme probírali a navrhli na Radì Sdru�ení
knihoven a definitivní verzi schválili v Ústøední knihov-
nické radì. Kromì nápadu bylo v�ak dùle�ité vybrat mo-
derátory, kteøí se ujali jednotlivých tematických blokù,
vyzvali potencionální referenty a zajistili tak program,
s ním� konference pøicházela ke svým úèastníkùm.
     Má-li mít konference pracovní charakter, usilujeme-li
o výmìnu názorù èi diskusi, nelze jednat jen v �irokém
plénu, ale spí�e v ú�eji vymezených sekcích. To platilo
jak pro první konferenci, tak i pro tu poslední. Zatímco
první dvì konference poøádané v Hradci Králové byly
dvoudenní, od tøetího roèníku jsou na Seèi konference
tøídenní s ustálenými zvyklostmi. První den je vìnován
spoleènému jednání v plénu, druhý den probíhají v jiném
pavilonu odborné sekce a závìreèný den je opìt  spoleè-
ným jednáním. Jednací prostory jsou tìmi limitujícími
mantinely, v nich� se organizace konference pohybuje.
     Sledujeme-li organizaci jednotlivých konferencí, mù-
�eme zaznamenat vývoj, a to snad po v�ech stránkách. Po
ekonomické stránce zaji��uje v�echny náklady Sdru�ení
knihoven a s pøedstihem je úètuje úèastníkùm konferen-
ce. Sdru�ení je také vydavatelem sborníku pøíspìvkù, který
je pøipraven tak, aby byl k dispozici pøi prezenci. Od úst-
ních projevù s doprovodem nejvý� zpìtného projektoru
na slidy v prvních roènících jsou dnes konference bez in-
ternetu nepøedstavitelné. Pro poøadatele bylo presti�ní
otázkou jeho zaji�tìní tak, aby mohl být soubì�nì
k dispozici v rùzných uèebnách i budovách. To se v�ak
podaøilo a� na 10. konferenci a to je�tì nezávisle na maji-
teli areálu �kolicího centra.
     Technické podmínky jsou sice nezbytné, ale podstatu
konference vytváøí pøedev�ím její obsah. Témata pro spo-
leèná jednání v plénu odpovídala probíhajícím aktuálním
problémùm � transformaci knihoven v souvislosti se správ-
ními reformami, modernizaci knihovnických procesù,
otázkám legislativy nejen v souvislosti s pøípravou a vy-
dáním knihovního zákona, ale otázkám spojeným s roz-
vojem knihoven vùbec. V odborných sekcích pøeva�ova-
la problematika spojená s automatizací knihovnických èin-
ností a internetem, øe�ily se otázky  vzdìlávání, profilace
knihovního fondu a jeho ochrany, bibliografického a in-
formaèního pùsobení, elektronických zdrojù a dal�í.
Vzhledem k dynamiènosti knihovnictví nebylo pøíli� ob-
tí�né aktuální témata stanovit a po�ádat o referát pøíslu�-
né odborníky. Na jubilejní 10. konferenci byl z podnìtu
a úsilím J. Burgetové zorganizován velmi zajímavý Den
francouzských knihoven, na který pøijelo �est kolegù
z Paøí�e a jiných mìst Francie.
     Pro poøadatele je snad nejvìt�ím zadostiuèinìním
vzrùstající zájem o konference. Proti prvním roèníkùm
je poèet úèastníkù dvojnásobný, pøítomnost 330 knihov-
níkù ze v�ech typù knihoven na 10. konferenci o tom
dostateènì svìdèí. Náklad sborníku 250 výtiskù se mezi
úèastníky roze�el a pro dal�í zájemce byl proto vyroben
dotisk. Jde tedy o konference, které se zapsaly ji� do
souèasnosti knihoven trvale svým významem, a myslím,
�e nezbývá, ne� v nich pokraèovat. Bøímì organizaèních


